
 

ACTA DE L'ASSEMBLEA GENERAL 2020 

 

A causa de la situació creada arran de la COVID-19, aquesta assemblea es realitza 
virtualment. 

 

 

Data: 20 / juny / 2020 

Lloc: A causa de la situació creada arran de la COVID-19, i en virtut del que preveu el                                   
Decret Llei 10/2020 de 27 de març, així com en els Estatuts de Som Energia SCCL,                               
aquesta assemblea es realitza telemàticament segons convocatòria al web                 
corporatiu de Som Energia SCCL. 

Hora d'inici: 10:05 h (celebrada en segona convocatòria). 

Hora de finalització: 14:15 h. 

Llistat d'assistents: veure llistat d’assistents en el Llibre d’Actes. 

 

 

Documentació vinculada 

● Vídeo de l'Assemblea  

● Presentació unificada de tots els punts  

● Pàgina web de l'Assemblea  

● Panell de votacions 
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Acta 

Elecció de les persones interventores de l'acta 

La Presidenta de Consell Rector, Victòria Pellicer, dóna la benvinguda a tota la base                           
societària. Sol·licita dues persones voluntàries com a interventores de l'acta de                     
l'Assemblea. 

Es presenten Antonio Quijada i Malaquías Jiménez. 

 

Benvinguda 

La Presidenta de Consell Rector, Victòria Pellicer, explica que a causa de la situació                           
creada per la COVID-19 aquesta assemblea és virtual. Assenyala que s'ha hagut de                         
ser creatius per arribar fins a aquesta assemblea amb la suficient informació per                         
poder exercir el vot amb consciència. 

Remarca el sentit de l'assemblea. No és un moment puntual, sinó una parada anual                           
per donar compte d’allò que ha passat durant l'any, retre comptes, i escoltar les                           
opinions i posicionar-nos conjuntament, per decidir cap a on seguirà la nostra                       
cooperativa. 

Assenyala les novetats d'aquest any i que hi ha hagut un treball d'aprofundiment                         
com en el cas de comercialització, així com en el de generació, ja que el context                               
energètic actual obre noves oportunitats. També hem aprofundit en la definició de                       
les nostres línies estratègiques, els processos de participació, en el marc general de                       
reforçar els òrgans de la cooperativa. 

Indica els diferents canals de participació de l'assemblea, per al vot en el panell de                             
votació, dubtes a través del Participa, així com els temps per a cada espai. 

Indica que l’equip tècnic està darrere dels temes més tècnics perquè el                       
desenvolupament de l'assemblea pugui donar-se amb normalitat. 

Passem a presentar els diferents punts de l'Ordre del dia. 
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Memòria social i econòmica 2019 

Presenta el punt: Irene Machuca, membre de Consell Rector. 

Documentació vinculada: castellà, català, basc, gallec. 

Ens assenyala que el creixement segueix, encara que ja és amb menor magnitud.                         
S'han celebrat els 100.000 contractes. S'ha realitzat la trobada de Grups Locals,                       
Escola a Mataró, més inclusiva. Agraeix l'aportació de totes les persones voluntàries                       
a través dels Grups Locals, que avui no s'han pogut ajuntar per a aquesta                           
assemblea. Especial menció a les compres col·lectives a través de 49 GLS d'un total                           
de 53. Total 105 instal·lacions / 450 Kwh generats per l'autoproducció. 

 

Comptes Anuals 2019  

Presenta el punt: Albert Banal, membre de Consell Rector 

Documentació vinculada: 

● Informe explicatiu dels comptes anuals de Som Energia - 2019/Equip Tècnic                     
català · castellano · galego · euskara 

● Comptes anuals consolidats Grup Som Energia - 2019/Auditoria externa                 
català · castellano · galego · euskara 

● Informe auditoria independent de Comptes anuals consolidats català ·                 
castellano 

● Comptes anuals Som Energia S.C.C.L. - 2019/ Auditoria externa català ·                     
castellano · galego · euskara 

● Informe auditoria independent dels comptes anuals 2019 català · castellano 

Els resultats de la cooperativa en termes globals són positius. Benefici net de més                           
d'1.000.000 €, quant a generació les plantes han actuat en positiu amb un total de                             
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més de 100.000 €, la representació de Som Renovables té poc impacte econòmic, ja                           
que la seva activitat està en el seu inici. 

El preu de l'energia al mercat majorista ha disminuït generant un benefici (marges                         
més grans). També l'augment de facturació, crescuda en nombre de contractes i la                         
contenció de despeses en la línia del creixement de facturació. 

Es nomenen les xifres generals de despesa i benefici de la cooperativa, reflectits en                           
la presentació. 

Recalcar, la provisió per l'IAE, que no s'han hagut d'aportar però que a futur pot ser                               
reclamat (per aquest motiu és assignat a pèrdues). Així doncs, si els ajuntaments ho                           
reclamen, estarà disponible. Un altre ingrés que s'ha reservat, ha estat el bo social, ja                             
que també pot ser reivindicat per l'administració corresponent. La resta d'impostos,                     
han augmentat a causa del creixement. 

Despeses salarials, han pujat però molt en línia amb el creixement de facturació,                         
3,8%. 

El 2018 hi havia 59 persones ocupades passant a 70 en 2019 amb un 2,1 de ràtio                                 
entre el salari més alt i més baix. Celebrar que hi ha poca desigualtat en l'ET. 

Les despeses en lloguers augmenten pel creixement, així com altres despeses, tots                       
en línia amb la facturació. 

Pel que fa a les subvencions, aquestes són semblants a les de l'any anterior.                           
Ressaltar participacions amb BeeData. Principal diferència a l'any anterior. 

La resta està molt amb relació als anys anteriors. Els beneficis queden per a                           
recursos propis. 

Generació, totes les plantes han funcionat prou bé. Totes han generat benefici net                       
menys dues d'elles. Més de 100.000 € de benefici per la part generació. S'ha doblat                           
la generació d'energia fotovoltaica, en el cas de la hidràulica i biogàs és similar. 

Pel que fa a Som Renovables està en els seus inicis, poca incidència econòmica                           
però esperem que doni fruits més endavant. 
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Informe de la Intervenció de Comptes 

Presenta el punt: Albert Banal, membre de Consell Rector 

Documentació vinculada: castellà, català, euskera, gallec  

Explica l'informe lliurat per les persones sòcies voluntàries a la Intervenció de                       
comptes (verifiquen que el resultat que lliurem avui reflecteix l'objectiu de la                       
cooperativa i és a part de l'informe de l'Auditoria Externa). L'informe es divideix en                           
tres parts. Anàlisis dels resultats econòmics, opinions respecte a algunes variables                     
amb recomanacions, més altres opinions i recomanacions d'àmbit polític. Aquí se'ns                     
suggereix com utilitzar el donatiu voluntari, reflexions sobre el nombre de no socis /                           
usuaris i altres suggeriments que podrien convertir-se en mocions per a una propera                         
assemblea. 

 

Distribució de l'excedent cooperatiu 2019  

Presenta el punt: Albert Banal, membre de Consell Rector 

Documentació vinculada: castellà, català, basc, gallec 

En aquest punt explica el fet de destinar-ho a reserves de la cooperativa. Una part és                               
obligatòria i l'altra és portada a votació, per destinar aquesta part com a fons de la                               
cooperativa. 

 

Retorn de les mocions aprovades en l'Assemblea             
General 2019  

Presenta el punt: Irene Machuca, membre de Consell Rector 

Documentació vinculada: castellà, català, basc, galego, vídeo  

Les 9 mocions que no s'han aprovat poden seguir curs per a l'any que ve. 

La qualitat de participació no rau en nombre de mocions aprovades sinó en la                           
qualitat. L'exercici de participació no és la votació en si, sinó el treball previ per anar                               
generant col·laboracions i aliances perquè aquesta sigui recolzada. 
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- Normalització lingüística  

Presenta el punt: Irene Machuca, membre de Consell Rector 

Documentació vinculada: castellà, català, euskara, galego 

Anomena els diferents avenços en aquest sentit com són: els manuals d'ús en les 4                             
llengües oficials. Weblate, integrat en aplicacions per a la seva traducció                     
automàtica. Destaca la col·laboració amb una cooperativa de traducció de la Xarxa                       
d’Economia Social i Solidària. Durant el 2020 es vol progressar en continguts                       
estàtics com el Centre d'Ajuda, Participa, etc. I tot seguit, amb continguts més                         
dinàmics en Xarxes socials, després sistema ERP per generar factures als 4 idiomes,                         
etc. i finalment per a atenció per correu, el servei personalitzat ja és més complex. 

 

- Debat polític sobre els PPA 's 

Presenta el punt: Nuria Albet, membre de Consell Rector 

Documentació vinculada: castellà, català, euskara, galego 

Indica el marc polític. La funció s'ha complert i en el procés han sorgit preguntes de                               
debats més profunds que caldrà seguir treballant. Explica el procés. S'assenyala                     
com a objectiu dels PPAs ajudarà a impulsar projectes per a la sobirania energètica,                           
tenir diversificació de fonts de generació per a la cooperativa. Amb qui realitzar                         
aquests contractes també importa, per això caldria considerar criteris. El debat de                       
fons que s'obre, és si la cooperativa estaria disposada a pagar més per l'energia                           
amb la finalitat de desvincular-se d'un mercat heretat de tradició fòssil. 

 

- Participació de la comunitat local en el finançament de projectes  

Presenta el punt: Sara Gutiérrez, membre de Consell Rector 

Documentació vinculada: castellà, català, euskara, galego 

Explica el procés participatiu. Assenyala que tota la documentació generada està                     
disponible a la plataforma Participa. Aquest punt de moment és informatiu, perquè                       
creiem que cal seguir avançant. Hi ha compromís de crear espais de debat entorn                           
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d'aquest punt, especial menció a Energia Gara Nafarroa qui va promoure aquesta                       
moció. Assenyala que no s'ha entrat a parlar de comunitats energètiques, no era la                           
intenció d'aquest procés participatiu. Explicació del context de la moció, reptes per a                         
la vinculació local. Anomena els debats tractats i què debats es van generar més                           
enllà de la mateixa moció, assumits com a reptes per a la cooperativa Anomena                           
l'impuls de la base societària i necessitat de millorar canals de participació perquè                         
les propostes que arriben es desenvolupin en el si de la cooperativa. 

 

Nova proposta per a la comercialització d'electricitat de               
Som Energia 

Presenta el punt: Roger Reixach, membre de Consell Rector 

Documentació vinculada: castellà, català, euskara, galego, vídeo 

En primer lloc, felicita l'equip tècnic en la millora en la disposició de la informació per                               
a tota la base societària.  

Explica antecedents entorn de la comercialització de l'electricitat. Indica els punts a                       
tractar en aquesta assemblea, per a una evolució d'aquest àmbit de la cooperativa. 

Seguidament, comenta els criteris actuals de la cooperativa per al càlcul dels                       
ingressos a obtenir, basant-se en el marge brut. Explica quins inconvenients té                     
l'actual marc davant el creixement estructural de la cooperativa amb la volatilitat del                       
preu de l'energia per exemple. Per això es valoren altres models, com el que es basa                               
en l'EBITDA, que no depenen del cost de l'energia, i es basa en els beneficis abans                               
d'interessos i impostos. Per assegurar que les despeses de la cooperativa es                       
contenen, hauríem de definir controls econòmics, indicadors. 

Anomena el qüestionament del bo social en la factura. Indica les raons i la proposta                             
per a la votació. 

Resum de punts, vinculats a dubtes sobre les tarifes elèctriques realitzades fins ara,                         
com són els contractes amb poc consum, revisió de preus abans de l'assemblea                         
(com està establert), sol·licituds de tarifes indexades i, finalment, el canvi important                       
previst de la normativa actual en el mercat elèctric espanyol. 
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Finalment, entra a la nova proposta per a l'aplicació del marge de comercialització.                         
La seva aplicació seria quan entrés en vigor el canvi de peatges. 

S’analitza la revisió de la vigència dels preus fixos, nomenant el recorregut el dia                           
d'avui i assenyalant inconvenients i avantatges. S'exposa la nova proposta. 

Com a últim punt, revisió de les tarifes. Possibilitat de tarifes indexades incorporant                         
elements que evitin moviments oportunistes d'una tarifa a una altra. Es comenta el                         
resultat de l'enquesta.  

(Victòria Pellicer recorda  a la base societària els diferents canals de participació.) 

 

Entitats aglutinadores, superar condició de 5           
contractes per entitat sòcia 

Presenta el punt: Sara Gutiérrez, membre de Consell Rector 

Documentació vinculada: castellà, català, euskara, galego 

Explica la conjuntura actual, amb exemples d'entitats aglutinadors ja sòcies de la                       
cooperativa. Explica objectiu d'aquesta figura, i la seva diferència amb la                     
intercooperació. S'explica la proposta, com a criteris a complir: s'exigeix que l'entitat                       
compleixi 1 dels 5 criteris. S'explica la condició jurídica a complir per l'entitat i                         
compromís amb la transició energètica.  

 

Seguiment de les Línies Estratègiques i de el pla                 
d'acció 2020 

Presenta al punt: Carme Sala, membre de Consell Rector 

Documentació vinculada: castellà, català, euskara, galego, vídeo 

Explica on es troba tota la informació de l'assemblea i amb relació a aquestes línies.  

 

Es comença el recompte per la primera línia, LE1: assenyala la creació de les                           
vocalies i les seves funcions. Per al pròxim any es preveu desenvolupar el paper de                             
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sòcia treballadora. A la LE2, com el Participa està en permanent evolució es dóna                           
per inconclusa. En el pròxim any es preveu desenvolupar el pla de gènere. LE3: s'han                             
identificat els GLS més actius, agraint el seu interès. Es contempla seguir en 2021 en                             
el mapatge dels GLS segons la seva activitat. LE4: es planteja la creació d'una                           
fundació per a la gestió del donatiu voluntari. Es preveu un creixement en                         
comercialització. LE5: implicar-se amb la intercooperació, entrar a Unió de                 
cooperatives. Avançar en aquesta línia LE6: activisme en autoconsum. Es vol estar                       
present en altres àmbits. LE7: destacar els informes energètics per a empreses. Es                         
prioritza aquest punt. En autoproducció, molt destacat, les compres col·lectives que                     
estan en marxa, 20 en total. Per a l'any vinent es proposa avançar en autoproducció                             
comunal (petites comunitats energètiques). Destaca, el suport financer de projectes                   
de generació, automatització de la gestió de les plantes, i donar suport als debats                           
entorn de la generació. Pel que fa a pobresa energètica no s'ha pogut signar cap                             
document i s'emplaça per aquest curs vinent. Pel que fa a formació, s'estan                         
elaborant 4 cursos per a la base societària i el Consell Rector, per al seu llançament                               
es preveu aliança amb altres entitats amb expertesa en formació. Assenyala la                       
representació de les mateixes plantes, i el fet de fomentar i donar suport a entitats                             
vinculades a la mobilitat elèctrica. Apunta que cal seguir en el debat del model                           
energètic, sobretot en la flexibilització de la demanda. Finalment, indica on es troba                       
aquesta informació de forma més exhaustiva. 

 

Tipus d'interès anual de les aportacions al capital social                 
voluntari 

Presenta el punt: Ero Lugilde, membre de Consell Rector 

Documentació vinculada: castellà, català, euskara, gallec 

Explica context econòmic i assenyala que no repercuteix en grans canvis que per                         
això se segueix pensant que no hi ha motius per alterar aquest interès. 

 

Reglament de Règim Intern 

Presenta el punt: Núria Albet, membre de Consell Rector 

Documentació vinculada: castellà, català, euskara, galego, vídeo 
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Ens explica per què es modifica el RRI. Impuls per part del CR de voler formalitzar el                                 
seu rol, responsabilitats i ingrés i finalment s’endreça amb aquest reglament. De                       
general a més concís. Comenta que hi ha hagut alguns canvis lleus després de la                             
sessió prèvia a l'assemblea. Assenyala que el CR entén aquest document com una                         
cosa viva i que evoluciona, alhora que ha de ser simple i fàcil d'entendre. Assenyala                             
les novetats: la seva introducció defineix per a què serveix el document i com es                           
gestiona. Pel que fa al CR, formalitza el procés de candidatures i la seva formació                             
després de l’ingrés a l’organ. El document incorpora les vocalies del CR.                       
S'assenyalen les modificacions i matisos de redacció. Finalment, llista els punts                     
aprovats en assemblees anteriors. Es nomenen punts pendents a desenvolupar que                     
van sorgir en la trobada virtual prèvia a l'assemblea. 

 

Tarifes elèctriques 2020 - 2021  

Presenta el punt: Roger Reixach, membre de Consell Rector 

Documentació vinculada: castellà, català, euskara, galego 

Indica que en les noves tarifes s'aplicaran criteris d'anys anteriors i posteriorment                       
segons votació s'aplicaran canvis. Explica les variables que entren en la definició del                         
preu de l'energia. Aquest any ha abaixat el preu en el mercat majorista, en canvi el                               
preu GenerationKwh es manté estable. Comenta el quadre de resum que informa                       
dels preus de les noves tarifes. Quant a modalitat d’autoproducció, hi ha una revisió                           
del procés de l'any passat, es conclou que no s'ha pogut complir a causa de retards                               
en la normativa, gestió per part d'empreses distribuïdores. Anomena algunes xifres                     
que reflecteixen aquestes dificultats. Explica que, segons els resultats de l’enquesta,                     
no s'albira una posició clara respecte als contractes d'aquesta modalitat. Per això,                       
de moment, es planteja seguir com està. Quant a canvis en l’estructura de peatges,                           
explica l'endarreriment a causa de la situació de la COVID-19. Explica el que                         
representaria aquesta reforma, informant d’on es troba la documentació d'aquesta                   
previsió.  

 

Renovació de Consell Rector  

Presenta el punt: Victòria Pellicer, membre de Consell Rector 
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Documentació vinculada: castellà, català, euskara, galego, vídeo 

Victòria Pellicer ens introdueix les candidatures presentades. Celebra que hi ha                     
diverses candidatures presentades i fa un especial agraïment. Aquest any hi ha                       
disponibles 2 places. Informa on trobar les postulacions i nomena les diferents                       
candidatures, desitjant sort als candidats. 

 

Renovació de la Intervenció de Comptes  

Presenta el punt: Victòria Pellicer, membre de Consell Rector 

Documentació vinculada: castellà, català, euskara, galego 

Victòria Pellicer explica on hi ha les diferents candidatures exposades, al Participa, i                         
agraeix la seva presentació. 

 

Aprovació de l'Pressupost 2020  

Presenta el punt: Albert Banal, membre de Consell Rector 

Documentació vinculada: castellà, català, euskara, galego, vídeo 

Explica aquest últim punt. I explica que el pressupost és en relació amb els resultats                             
de l'any anterior 2019, així que no es reflecteix una afectació per la pandèmia, encara                             
que hi haurà alguns matisos que han canviat. Assenyala que la part d'ingressos, serà                         
molt similar als resultats d'aquest any. S'havia previst el manteniment de les tarifes,                         
una estructura de demanda sense molts canvis, més l'increment de contractes, amb                       
la previsió d'un 16% d’ingressos. En consonància, en aprovisionament d'energia ja es                       
preveia un increment d'un 16%. En termes de despeses, s'havia previst un increment                         
en partides com salaris, explotació i comuns. Assenyala que aquest increment de la                         
despesa superior als ingressos, és a causa del creixement de l'Equip Tècnic, perquè                         
finalment, les contractacions pendents del 2019 es realitzen al 2020 per tenir                       
l’estructura que ens permeti funcionar adequadament; és l’actualització d'una                 
estructura anterior deficient. Pel que fa a les despeses d’explotació, destaca                     
l’increment de la partida per a formació, comunicació (per celebrar el 10 aniversari                         
de la cooperativa) i alguna altra partida com edificis (per creixement). En resum,                         
incrementen les despeses d’explotació un 40%. Ingressos 17%. Assenyala la novetat                   
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dels tributs, previsió d'impostos 0, ja que tenim fons reservats. Recompta interessos                       
que baixen una mica de les previsions.  

Finalment, assenyala alguns canvis a causa de la Covid-19. Molt semblant al previst.                         
Baixada substancial del preu de l'energia i en conseqüència dels ingressos (baixem                       
tarifes però la pagarem menys cara i amb un marge d'explotació una mica superior a                             
la previsió). La partida reduïda en relació amb els tributs, seguim introduint la                         
provisió d'aquests tributs. Afegeix que s'ha incrementat la previsió per impagaments                     
a causa de la situació generada per la pandèmia. Destaca que tot i així la previsió és                                 
molt semblant. 

- Fi dels punts de l'ordre del dia -  

Victòria Pellicer reprèn el fil i informa dels següents passos i temps que segueixen                           
en l'assemblea. Recorda que es poden canalitzar els dubtes a través del Participa.  

Es realitza una pausa, encara que la retransmissió de l'assemblea segueix pel canal                       
de Youtube en el qual es mostra com pot la base societària ingressar els seus                             
dubtes al Participa per tal que el Consell Rector els pugui respondre. 

A les 12:30 h s'han tancat els canals de dubtes, el Consell Rector està reunit                             
juntament amb l’equip tècnic per a preparar les respostes als dubtes que han arribat.  

A les 13 h es reprèn l'assemblea per respondre els dubtes rebuts. Els diferents                           
membres de Consell Rector són els encarregats de respondre-les.  

Victòria Pellicer explica que es prioritzen els dubtes que tenen a veure amb punts a                             
votació, després de ser respondran altres dubtes referents a punts d'informació. 

 

Resposta als dubtes plantejats per la base societària 

Albert Banal, respon la pregunta referent als canvis en el cèntim voluntari i explica                           
que durant l'any caldria crear una moció per portar a votació l'any següent. Així com                             
el replantejament pel que fa a estratègies de generació, enfocant més en                       
l'autoconsum. És un debat pendent per a aquest any així que hi haurà oportunitat per                             
poder debatre. Respon a les preguntes sobre el Generation Kwh de manera conjunta,                         
reconeixent que, efectivament una de les plantes té pèrdues. El fet que el preu de                             
l'energia hagi baixat això afecta el resultat de totes les nostres plantes, tenint unes                           
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rendibilitats més baixes. Encara que tot això es compensa amb més beneficis a la                           
part de comercialització. Bàsicament els 35.000 € que s'indiquen són pèrdues                     
assumibles, pel que representa el Generation Kwh en el canvi de model. 

En relació amb el tema dels preus de l'energia, dir que al setembre estàvem molt en                               
la línia del pressupostat, però que en els últims mesos van baixar molt més del que                               
s'havia pronosticat, de forma inesperada, donant uns beneficis molt més alts que els                         
que teníem en anys anteriors. 

En termes de l'estratègia de generació, es parlava de valorar-la i està previst                         
treballar-la durant aquest curs, per decidir entre totes com seguim assumint aquest
tema, sobretot tenint en compte la baixada general del preu de l'energia i els canvis                             
que es preveuen en aquest sector. 

Pel que fa a les aportacions al capital voluntari per als projectes de La Bòbila, les                               
emissions no serien fins al 2222 o 2223. 

Victòria Pellicer explica com es distribueixen les respostes a les preguntes. 

Núria Albet explica que la distribució del cèntim voluntari són temes polítics que el                           
Consell Rector té identificats i que es preveu desenvolupar en el pròxim any. 

Sara Gutiérrez, explica que el punt a votar sobre entitats aglutinadores, es proposa                         
per ampliar mecanismes i tenir més contractes però si es replanteja el creixement                         
de la cooperativa, caldria replantejar un debat durant l'any. Creiem que s'ha de dur a                             
votació perquè la base societària decideixi si vol ampliar-los o no. Aclareix, que serà                           
l'entitat que aglutina la qual serà sòcia i tindrà vot, els membres seran clients /                             
usuaris. L'objectiu de la proposta és ampliar contractes d'equipaments,                 
no-domèstics. 

Irene Machuca, sobre els mínims suports que necessita una moció, explica que el fet                           
que les mocions no hagin rebut aquest mínim de suports pot ser perquè no han                             
suscitat interès o bé perquè es posen en relació amb altres diferents propostes i els                           
recursos disponibles. Les mocions han rebut un nombre important de                   
visualitzacions al Participa però ha estat insuficient la votació. Explica que es pren                         
nota d'aquest qüestionament dels 500 suports, per ser replantejat si cal, i recorda                         
que la participació és prèvia a la votació, es dóna en un treball en xarxa, ja sigui en                                   
Grups Locals, dur al Participa per mesurar l'interès i seguir treballant perquè sigui                         
una moció de qualitat, amb qualitat democràtica. Convida a un treball elaborat i amb                           
moltes persones. 
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Ero Lugilde, explica com es fixen algunes de les partides pressupostàries per al                         
2020. La partida pressupostària de GLS fa referència a dos conceptes: trobada anual                         
de GLS i pressupost que s'assigna a cada Grup Local que gestionen de manera                           
autònoma. Sobre les despeses salarials, l'augment d'aquesta partida s'explica per un                     
reajustament, ja que les condicions laborals eren injustes, i en alguns casos era                         
deficitari havent d'adaptar sous a les necessitats de la cooperativa. Com a exemple,                         
equip de finances era 1 persona i seran 6, però segueix sent deficitari, com                           
manifesten els interventors de comptes de la cooperativa. Respecte altres                   
ingressos, són la suma d'altres ingressos de caràcter minoritari, ex. socis quan                       
s'inscriuen a compres col·lectives fan una aportació i una part és de la cooperativa,                           
també quan hi ha una segona devolució de rebut hi ha un càrrec de 3 €, etc.                                 
Respecte el concepte de facturació societats participades, aquest concepte es                   
calcula a través d'el cost que generen les societats participades a Som Energia.                         
Aquestes empreses són un ens jurídic però qui les posseeix i gestiona és Som                         
Energia, amb un cost salarial, i que a més els proveïdors per comoditat presenten les                             
factures a Som Energia i després es trasllada aquest cost a les societats                         
participades. Seguint el fil de preguntes, indica que quan ajudes per la situació                         
creada per, Covid-19, la cooperativa no ha sol·licitat cap ajuda, per ara, a priori, no es                             
necessita, però evidentment sempre amb la mirada al fet que aquests fons estan i                           
que com a cooperativa podem disposar. Aclareix que la disminució de ràtios de                       
liquiditat i prova defensiva, no és preocupant i que indica la quantitat de diners                           
efectius que té la cooperativa per euro de deute a curt termini. Fins ara podíem                           
tornar 5 vegades cada euro degut, tenint diners sense ús. Així doncs s'ha reduït                           
perquè generi productes, projectes i més Albert Banal, explica pressupost d'IT,                     
recursos humans d'informàtics, programari, etc. Aquesta despesa augmenta per                 
automatitzar al màxim els processos de la cooperativa. Per això s'estan destinant                       
més recursos. Tot això per compensar el dèficit d'anys anteriors. En la mateixa línia,                           
en gerència, hi havia una partida destinada. Explica que s'ha estat treballant el model                           
de gerència (dins el marc de la reorganització de la cooperativa) i es preveu una                             
segona persona en la funció de gerència. De moment no n'hi ha i segurament a final                               
d'any serà menor la partida destinada a aquest concepte. 

Eduard Quintana de l'equip tècnic aclareix els punts de comercialització. Es demana                       
si a cada factura es podria reflectir l'aportació a la despesa estructural de la                           
cooperativa. Aclareix que aquests costos estructurals es reflecteixen en els                   
informes de comptes anuals, i presentar-lo a cada factura no seria una fotografia                         
fidedigna de la realitat, per tant no tindria sentit. En tot cas, sí que es podria veure                                 
reflectit com una estimació. D'altra banda, explica que pel que fa al tema de compra                             
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a mercat a futurs, que l'any passat hem pagat més que si estiguéssim comprant                           
energia al mercat diari. Efectivament aquest any ha estat més car a futurs. Com ens                             
comprometem a l'estabilitat, amb un preu conegut, aquest any hi ha hagut aquest                       
decalatge. Però l'any 2018 va ser un efecte contrari, nosaltres cobrim amb costos                         
coneguts, i per la crisi nuclear a França, a més d'un hivern més desfavorable                           
climàticament, l'energia, en el mercat diari, va ser més cara. Així doncs, el tema és                             
l'estabilitat enfront de la volatilitat al mercat. Finalment, respecte a la pregunta sobre                         
l'activitat de representació, s'indica que és una activitat que està començant i caldrà                         
veure quant triguem a oferir un servei amb la mateixa qualitat que les altres                           
empreses. 

Núria Albet, respon una pregunta específica respecte a RRI, sobre la diversitat de                         
gènere. Explica que la proposta en el RRI pel que fa a la diversitat de gènere, (i cita el                                     
text) fa un primer pas vinculant a la diversitat social de la cooperativa. Però tenint en                               
compte que l'Equip tècnic ja està treballant en la línia de diversitat de gènere i que                               
som part de la xarxa d'economia social i solidària, es pretén que tots els àmbits de la                                 
cooperativa treballem en aquest sentit i es vagin realitzant les reflexions pertinents. 

Victòria Pellicer reprèn tancant l'espai de resolució de dubtes. Assenyala el cens de                         
votació amb un total de 500 persones inscrites i que només n’han votat 300. Anima                             
a la votació. Prossegueix pel comiat dels dos companys que han estat Interventors                         
de comptes, agraint el seu compromís. Deixant espai per expressar-se. 

 

Comiats de la Intervenció de Comptes 

Santi Martí agraeix als socis aquests tres anys d'Intervenció de comptes. Orgullós de                         
la feina realitzada. Mostra l'obsequi com a símbol de l'esforç realitzat. Assenyala els                         
aspectes d'aprenentatge i col·laboració.  

Santi Andorrà dona les gràcies a la cooperativa d'haver pogut estar en aquesta                         
funció i d'haver pogut aportar un gra de sorra. Anima els socis a la participació                             
perquè el projecte sigui més fort i millor. Agraïments a l’equip tècnic, personalment a                           
Carles i Lorena i als altres companys d'Intervenció de comptes. 

16 



 

 

Acomiadaments de el Consell Rector  

Carme Sala assenyala que és un comiat relatiu, ja que pretén seguir des del GL de                               
Lleida. Vol assenyalar que en aquest treball intens, ha sentit que Som Energia és                           
com una illa en un oceà, una illa exuberant que es dóna pels vincles entre persones,                               
energia entre mans de la ciutadania. Amb la formació permanent i sensació que ens                           
estem nodrint però adverteix que està en un entorn complex amb entitats cada                         
vegada més grans. Hem de ser conscients, i unir-nos a altres illes. Personalment,                         
comparteix que en aquests anys ha après que cal establir un compromís amb un / a                               
mateix/a, ja que per canviar el món cal fer canvis des d'un mateix. Així ha après que                                 
la millor decisió és la que es construeix conjuntament, cal saber escoltar. Aprofita                         
aquest moment per a aquesta reflexió. Agraeix i desitja sort a tots. 

Victòria Pellicer reprèn amb el seu comiat, emocionada també. Recompta els cinc                       
anys en el Consell Rector. Agrair i reconèixer. En el primer, per l'après, gràcies als                             
amics i amigues a la il·lusió per aquest projecte. Segon lloc, necessitat de reconèixer                           
tot el que han aportat les persones en el que és avui Som Energia. Reconèixer el                               
compromís per a aquest projecte. Sigui en el Consell Rector, a la base societària,                           
Grups Locals, en l'Equip Tècnic, gerència, interventores, altres organitzacions                 
amigues amb les quals establim col·laboracions, etc. Indica que en un context que                         
pot ser catastrofista, la cooperativa és una proposta positiva que encarna altres                       
valors. S'acomiada tot i que seguirà en altres espais participatius que ofereix la                         
cooperativa. 

Roger Reixach, en nom de la resta de l'CR, agraeix a Victòria i Carme, vol donar a                                 
conèixer que elles han donat molt d'elles dues, amb molt criteri, donant lliçó de la                             
feina en equip, les cures i la gestió democràtica i que queda com herència per a la                                 
cooperativa. 

Irene Machuca, se suma a aquest agraïment emocionat per part dels membres de                         
Consell Rector, perquè sent que en aquests anys elles dues han ensenyat molt i que                             
el cicle continua. Aquest has estat un cicle meravellós que ha creat un fort vincle. 

Ero Lugilde se suma a l'agraïment, així com la resta dels membres de Consell Rector. 
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Resultats de les votacions 

Total de personas en el cens: 589 

Pregunta Positius Negatius Abstenció Aprobat 

1: Aproves els comptes anuals 2019? 455 3 131 Sí 

2: Aproves la distribució de l'excedent 
cooperatiu 2019? 

457 4 128 Sí 

3: Aproves que cada any es realitzi el 
pressupost buscant obtenir entre un 0,5% i 
2% de resultats en relació amb els beneficis 
abans d’interessos i impostos (EBITDA)? 

414 37 138 Sí 

4: Aproves que en les contractacions 
generals s’apliqui el càrrec del bo social a 
cada factura de forma visible? 

425 33 131 Sí 

5: Aproves que en el disseny dels preus de 
venda, s'apliqui el marge de 
comercialització de manera que com a 
mínim un 70% estigui en el terme energia i 
com màxim un 30% en el terme potencia? 

361 79 149 Sí 

6: Aproves substituir en la tarifa de preu fix, 
la revisió anual, per una revisió semestral? 

412 53 124 Sí 

7: Aproves que oferim, a més de les tarifes a 
preu fix, tarifes indexades a mercat per a 
tothom qui ho vulgui, incorporant elements 
que limitin la freqüència en la qual es pot 
canviar de modalitat de tarifa (entre la fixa i 
la indexada, i viceversa)? 

382 62 145 Sí 
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8: Aproves ampliar els mecanismes de 
contractació sense ser associat/ada per 
acceptar que les entitats aglutinadores que 
siguin sòcies de Som Energia i que 
compleixin almenys un dels criteris definits 
pels acords d’intercooperació i signin el 
conveni, puguin superar el límit de 5 
invitacions per apadrinar els contractes de 
llum dels membres, de l’entitat 
aglutinadora, que vulguin acollir-s’hi? 

372 82 135 Sí 

9: Aproves mantenir l'interès a les 
aportacions voluntàries al capital social per 
a l'exercici 2020 en l'1,75 %? 

433 10 146 Sí 

10: Aproves el document de Reglament de 
Règim Intern? 

403 8 178 Sí 

11: Aproves el pressupost 2020? 426 13 150 Sí 

Consell Rector 

 

 

 

Assumpta Farran Poca (277) Ricard Jornet GInestà (181) 

Intervenció de Comptes 
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Carles Cuadern Codina (192)  Quim Ruiz Querol (137) 

 

Signatures 

 
 
 
 
Victoria Pellicer, Presidenta  

 
 
 
 
Roger Reixach, Secretari  

Havent llegit el contingut d’aquesta Acta la signo i l’aprovo als efectes oportuns en 
la meva condició d’interventor:  

 
 
 
 
Malaquias Jiménez, Interventor del acta 

 
 
 
 
Antonio Quijada, Interventor del acta 
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